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lijkt overigens beïnvloed door Hals’ genrestukken

met lachende figuren. In hun late portretten gingen

beide bijzonder schilderachtig te werk door het aan-

brengen van verschillende lagen verf, hoewel dat bij

Hals vloeiender gebeurde. Christopher Atkins, die de

relatie van Hals met Amsterdamse schilders onder-

zocht, laat ook zien dat Nicolaes Pickenoy beïnvloed

werd door de compositie van en motieven uit Hals’

schuttersportretten. 

Het meest spectaculaire onderdeel uit Hals’ 

oeuvre zijn deze schuttersstukken en de regenten-

portretten, beide een typisch Nederlands verschijnsel.

In de bijdrage van Anna Tummers en Jonathan 

Gration wordt geprobeerd de locatie van deze top-

stukken te reconstrueren, wat onder andere van

belang is voor het beoordelen van de natuurlijke

lichtval op de schilderijen. Hals’ befaamde groeps-

portretten bevonden zich op toegankelijke plekken

in semipublieke instellingen, zoals de Haarlemse

Kloveniersdoelen en verschillende liefdadigheids-

instellingen. Het bezoeken van regentkamers die

vaak volhingen met schilderijen werd aangemoedigd,

omdat bezoekers wat geld in het laatje brachten. 

Dat is ook de reden waarom deze groepsportretten

andere schilders konden beïnvloeden. Rembrandt

bijvoorbeeld nam in zijn Staalmeesters (1661) het

motief over van een man die schijnbaar net van zijn

stoel opstaat, dat Hals twintig jaar eerder in zijn

Regenten van het St. Elisabethsgasthuis had geïntro-

duceerd.

Hals’ laatste grote groepsportret, de Regentessen

van het Oudemannenhuis (1664), geschilderd met

uiterst losse en ferme streken die tot dan niet ge-

bruikelijk waren voor vrouwenportretten, is het

meest opzienbarend. Hals was toen al in de tachtig.

Naar aanleiding van de geschilderde hand van een

van deze bejaarde vrouwen heeft de Halsdeskundige

Seymour Slive eens geschreven dat deze hand hem

meer zei over de broosheid van het leven dan een

pakhuis vol Vanitas-stillevens. Net als het eerdere

werk is dit groepsportret een momentopname, 

vastgelegde vluchtigheid. Rembrandts portret van 

de bejaarde Margaretha De Geer (ca. 1661) is 

daarmee vergeleken meer verstild en naar binnen

gericht. 

De aanwezigheid van veel topstukken, niet

alleen van Frans Hals maar ook van Rembrandt,

Rubens, Van Dyck en anderen, maakt het bezoek

aan deze tentoonstelling tot een bijzondere

gebeurtenis. De catalogus is informatief en rijk

geïllustreerd. 

ILJA VELDMAN

Frans Hals. Oog in oog met Rembrandt, Rubens en Titiaan, 

nog tot en met 28 juli in het Frans Hals Museum in 

Haarlem, www.franshalsmuseum.nl.

Catalogus: ANNA TUMMERS (RED.), Frans Hals oog in oog met

Rembrandt, Rubens en Titiaan, nai010, Rotterdam, 2013, 

168 p. Ook verkrijgbaar in het Engels.

[K ] WAT GRENSOVERSCHRIJDENDE SAMENWERKING

VERMAG. VIJF JAAR KUNSTENFESTIVAL “NEXT”

Globaal maar ook regionaal denken, verenigen maar

ook diversifiëren – de nationale Belgische politiek

bewijst dagelijks hoe moeilijk die evenwichtsoefe-

ning is. Het is een oefening die kunstenfestival

NEXT al vijf jaar maakt, in een geduldig proces van

trage toenadering.

In 2008 werd de Eurometropool Lille-Kortrijk-

Tournai boven de doopvont gehouden. Maar liefst

veertien overheden, gaande van natiestaten tot inter-

communales, engageerden zich om grensoverschrij-

dende samenwerkingen aan te gaan op het vlak van

werkgelegenheid, onderwijs, sociale samenhang,

innovatie.... Cultuur bleek in het lijstje te ontbreken.

Vreemd, want vijf grote huizen uit de regio waren op

dat moment al bezig elkaar te besnu¤elen. La Rose

des Vents (Villeneuve d’Ascq), BUDA kunstencen-

trum (Kortrijk), Cultuurcentrum Kortrijk, Espace

Pasolini (Valenciennes) en Maison de la Culture

(Tournai) besloten de lapsus te beantwoorden met

een daadkrachtig gebaar, en bundelden hun krachten

in het grensoverschrijdende kunstenfestival NEXT.

Plagerig eigende het zichzelf de titel “festival van de

Eurometropool” toe. Point made.

NEXT is een kunstenfestival geconcentreerd rond

theater, dans en performance, dat zich afspeelt in de

Eurometropool Lille-Kortrijk-Tournai, aangevuld met

Valenciennes. De insteek is uitgesproken internatio-

naal. In de vijf jaar van zijn bestaan is NEXT erin

geslaagd dé namen die op dit moment een stempel

drukken op het podiumlandschap naar de regio te

Gepubliceerd in Ons Erfdeel 2013/2. 

Zie www.onserfdeel.be of www.onserfdeel.nl.
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halen: Boris Charmatz, Franz Xaver Kroetz, Nature

Theatre of Oklahoma, Philippe Quesne, Mette 

Ingvartsen, Romeo Castelluci… Anderzijds heeft 

het ook de aanjagers van dat landschap op de aªche:

kunstenaars of gezelschappen die morrelen aan

instituten, genres of sociale/politieke verworven-

heden. Tenslotte is er the NEXT generation – een

groep jonge beloftevolle podiumkunstenaars, 

vaak afkomstig uit residenties bij BUDA of Espace

Pasolini, die hun creaties voor het eerst aftoetsen

aan publiek en artistiek leiders. 

Er moesten drie afzonderlijke festivals sneuvelen

om NEXT mogelijk te maken, maar de voordelen van

één grensoverschrijdend exemplaar zijn legio. Het

samenleggen van budgetten is slechts het meest

pragmatische aspect: geen van de vijf huizen zou 

in z’n eentje de Poolse theatergrootheid Grzegorz

Jarzyna hebben kunnen boeken. Maar naast het geld

komen ook de expertise, de professionele netwerken

én het publiek in beweging. De kans dat een Franse

programmator ooit het kleine maar bloedmooie A

small guide on how to treat your lifetime companion

van de Vlaamse choreograaf Jan Martens gespot 

zou hebben, is verwaarloosbaar. En hoeveel Kortrijk-

zanen zouden zonder NEXT ooit de Italiaanse mythe

Pippo Delbono aan het werk hebben gezien? Dankzij

een uniek systeem van shuttlebussen reizen niet

enkel de kunstenaars maar ook de in kunst geïnte-

resseerden door de regio. In 2012 werden 38 shuttles

ingelegd om toeschouwers te vervoeren vanuit hun

eigen stad en terug – het buitenland blijkt soms

slechts op een steenworp afstand verwijderd te zijn,

fysiek en mentaal. Point taken.

Zo’n grensoverschrijdende samenwerking staat

erg goed in beleidsplannen, maar wie de dagelijkse

praktijk van een kunstencentrum kent, begrijpt 

wat een helse opdracht het is om vijf huizen – met

verschillende talen, opdrachten, subsidiënten, 

soorten publiek, organisatiestructuren, aªniteiten –

met de neuzen in dezelfde richting te krijgen. 

Lisbeth Gruwez, Birth of Prey. Deze voorstelling is opgevoerd tijdens de eerste editie van NEXT in 2008 © Sabam Belgium 2013.
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Sommige partners zijn meer op theater gericht,

andere op dans of performance, sommige concentre-

ren zich op jong en experimenteel werk, andere 

hebben een traditionele smaak. Maar evengoed:

sommige huizen hebben veel financiële middelen,

andere zitten krap. Cruciaal voor een kunstenfestival

als NEXT is dus dat er veel en grondig besproken

wordt. Die overlegcultuur is gegroeid, bevestigt

Benoit Geers, coördinator en enige werknemer van

de vzw NEXT: “Elk van de vijf programmatoren komt

aan de vergadertafel met de namen of tendenzen die

volgens hem momenteel aan de orde zijn. Er worden

voorstellen gedaan en afgeketst, er wordt gekeken

naar vrije data en beschikbare zalen. Natuurlijk is 

dat soms een moeizaam proces, het gaat er wel eens

heftig aan toe. Maar het is enkel door opnieuw en

opnieuw te spreken dat zich langzamerhand een

evenwichtig programma uitkristalliseert.” Aan de

aard van het werk dat NEXT presenteert (internatio-

naal, hedendaags) is in de loop van die vijf jaar 

weinig getornd, veeleer is er een groeiende balans

gezocht in de verhouding tussen grote en kleine

voorstellingen, zaal- en locatiewerk, ervaren en jonge

makers. Geers: “In 2008 leed het programma nog

aan een veelheid, het leek een collage van artistieke

voorstellen zonder veel samenhang. Na vijf jaar voe-

len de programmatoren elkaar beter aan: ze hebben

intussen niet één keer maar honderd keer aan tafel

gezeten. Ze zijn doordesemd van wat NEXT is, en

spreken vanuit die visie makkelijker met één stem.” 

Ook in communicatie en publieksvriendelijkheid

is NEXT de afgelopen vijf jaar flink geëvolueerd, en

opnieuw bewijst die evolutie hoezeer het loont om

bij de buren te gluren. Een internationaal podium-

kunstenfestival is geen vanzelfsprekende publieks-

trekker: dans en performance zijn “moeilijke genres”

en zelfs grote internationale namen hebben bij een

breed publiek soms onvoldoende weerklank. “Toe-

gankelijkheid” was dan ook van het begin af aan een

kernopdracht. De dynamische gerichtheid op het

publiek van La Rose des Vents bleek voor de andere

huizen een bron van inspiratie. In 2008 aªcheerde

NEXT zichzelf nog enkel via de traditionele brochu-

res en aªches, intussen oogt de communicatie heel

wat creatiever. Zo is NEXT@home een artistieke

“Tupperwareparty” waarbij een medewerker van

NEXT thuis langskomt om jou en je (minimaal 

twintig) vrienden persoonlijk te enthousiasmeren –

uiteraard kun je na de presentatie meteen kaartjes

kopen. Of neem de NEXT-dagkrant: dertig Vlaamse,

Waalse en Franse studenten uit journalistieke oplei-

dingen posten hun verslagen, commentaren en

foto’s op een blog waar Espace Pasolini elke dag 

een papieren editie uit puurt. Naast de inhoudelijke 

communicatie is voor een “gespreid” festival als

NEXT de praktische toegankelijkheid een cruciale

factor. Een vlotte verbinding met de shuttlebussen,

een uniformisering van de tickettarieven, de syste-

matische vertaling van brochures en voorstellingen…

Logistiek gezien is NEXT is geen cadeau, maar het

festival heeft in de loop der jaren de flow aan mensen

en materialen weten te stroomlijnen. Dat alles

samen leidt tot stijgende publiekscijfers: van een

goede 7.000 toeschouwers (2008) naar 11.150

(2012). Het vertaalt zich eveneens in een evolueren-

de bezoekersattitude. Steeds meer toeschouwers 

boeken “blind” – ze kopen kaartjes op vertrouwen.

Ze gaan niet naar een specifieke voorstelling maar

naar NEXT, in de wetenschap dat dat een “verrassen-

de teleurstelling” kan opleveren. Het bewijst dat

NEXT langzamerhand een merknaam wordt die

staat voor kwaliteitsvol avontuur.

Het publiek meenemen, op alle niveaus – dat lijkt

na vijf jaar aardig te lukken. Wat kan er nog beter?

NEXT wil geleidelijk blijven groeien qua publiek,

maar zeker ook qua partners. Het culturele netwerk

binnen de metropool biedt nog kansen: zo werden in

2012 voor het eerst voorstellingen gepresenteerd in

Tielt, Ieper, Tourcoing en Vieux Condé. Buiten de

metropool zoekt NEXT naar verbindingen met andere

internationale festivals zoals het Brusselse Kunsten-

festivaldesarts. Een uitbreiding van de vijf kernpart-

ners is voorlopig niet aan de orde – “we hebben nog

genoeg werk aan onszelf”, klinkt het bij Geers met

West-Vlaamse nuchterheid. Maar er is meer. Is

samenwerking de rode draad door het hele NEXT-

verhaal, dan stopt die niet bij de grenzen van de 

kunstensector. De ambitie is uitdrukkelijk om de

kunsten in de toekomst in contact te brengen met

het bedrijfsleven, het verenigingsleven, toerisme, 

het middenveld. Tijdens de editie van 2012 waren er

voorzichtige toenaderingspogingen tot de creatieve

industrie, via een samenwerking met onderzoeks-

collectief Kom.post. Het zijn eerste aanzetten om de

artistieke creatie buiten haar eigen terrein een rol te

laten spelen, om ook tussen artistieke en niet-artis-



117

tieke actoren expertise te delen. Die verbreding van

het blikveld klopt in het NEXT-verhaal, maar er is

ook een veel pragmatischer reden: Europa dwingt

het af. In de prioriteiten die de Europese Commissie

vastlegde voor de periode 2014-2020 is cultuur niet

langer opgenomen: het artistieke beschouwt men 

als iets wat is “geïntegreerd” in andere sectoren –

een wel erg eenvoudige manier van bezuinigen.

Samenwerken (buiten de eigen sector) wordt dus 

een kwestie van lijfsbehoud. Vijfentwintig procent

van zijn financiering haalt NEXT immers uit de

Europese Interreg-fondsen, de andere middelen 

zoeken de huizen zelf. Ook dat loopt niet altijd van

een leien dakje. Een dossier voor de periode 2013-

2016 werd door de Vlaamse Gemeenschap afgeketst

met de motivering dat de Vlaamse spelers zelf al

structurele middelen krijgen. De complexe structuur

van NEXT, met zijn veelheid binnen een eenheid,

blijkt soms lastig uit te leggen. 

Wie de geboorte en groei van NEXT tegen het

licht houdt, merkt op dat het festival op elk niveau

stoelt op trage, arbeidsintensieve onderhandeling 

en dialoog: tussen de vijf huizen onderling, tussen

festival en publiek, tussen festival en overheid. Erg

lastig allemaal, maar de steeds sterker wordende 

koepelidentiteit van NEXT, boven de diversiteit van

de afzonderlijke identiteiten, houdt ook een les in.

Het versterken van de identiteit in een regio hoeft

blijkbaar het Europese grensoverschrijdende gedach-

tegoed niet uit te sluiten. Het kán: verschillend zijn,

misschien zelfs een weerstand voelen tegenover dat

verschil, en toch strijd voeren om het te overbruggen.

Over de grens kijken en daar niet alleen bedreigingen

zien. Bese¤en dat een sterke identiteit juist gepaard

gaat met een betere kennis van de ander. Daar kan de

politiek nog een puntje aan zuigen.

EVELYNE COUSSENS

www.nextfestival.eu. De volgende editie vindt plaats van 

14 november tot 1 december 2013.

[K ] HERFST IN HAARLEM. DE NADAGEN VAN 

TONEELGROEP HET VOLK

Een crisis in de economie blijft een abstract gegeven

zolang men er niet zelf rechtstreeks het slachto¤er

van wordt. De nieuwsberichten en de vooruitzichten

in de media mogen somber zijn, het eigen huis lijkt

stevig verankerd. Totdat het noodlot toeslaat en wat

ver van het bed leek, onverhoeds dat huis binnen-

komt. In de culturele sector hebben vrijwel alle

instellingen hun budgetten zien slinken. Musea

stelden hun ambities een flink eind naar beneden

bij, grote theatergezelschappen ontsloegen noodge-

dwongen een deel van hun vaste acteurs en probe-

ren met een aangepaste programmering te overle-

ven. Bij menig klein gezelschap kwam de klap nog

harder aan, omdat er niet minder, maar domweg

géén geld meer binnenkwam. Soms nota bene

ondanks een positief advies van overheidswege. 

Dat laatste overkwam de Haarlemse Toneelgroep

Het Volk, een gezelschap, met als artistieke kern

Bert Bunschoten en Wigbolt Kruijver, dat nu ruim

vijfendertig jaar langs Nederlandse en Vlaamse

theaters trekt om per seizoen zo’n tienduizend toe-

schouwers te onthalen op toegankelijk, met meester-

schap en toewijding gemaakt theater. 

Voor de periode 2013-2016 luidt het rapport van

het Fonds Podiumkunsten: “De commissie beoor-

deelt de artistieke kwaliteit van Het Volk als ruim 

voldoende. De groep maakt herkenbare en authen-

tieke voorstellingen. De commissie waardeert het

vakmanschap van de makers, dat zonder meer

ambachtelijk is. (…) De commissie adviseert de 

aanvraag van Het Volk te honoreren voor zover het

budget dat toelaat.” 

Maar, het valt niet moeilijk te raden: het budget

láát het niet toe: “beschikbaar budget niet toereikend

om subsidie toe te kennen”. Zo unverfroren staat het

er. Overbodig te melden dat het nieuws bij Het Volk

hard aankwam. Want dit zijn de feiten: het is onver-

minderd goed wat het gezelschap maakt, er is een

nog altijd groeiend publiek en ook de speellijst van

dit seizoen toont de reisvaardigheid afdoende aan: 

er wordt opgetreden van Roden tot Krabbendijke en

van Drachten tot Antwerpen. Kortom, een cultuur-

fonds dat een grote waarde toekent aan artistieke

kwaliteit, cultureel ondernemerschap en geografische

spreiding kan eigenlijk niet om Het Volk heen.


